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Mødetitel 17. FMK-supportforummøde 

Mødedato Onsdag den 28. august 2024 

Tidspunkt 13.00-15.00 

Sted Teams 

Deltagere Jacob Holm, CGM 
Michael Therkildsen, CGM 
Bente Wengler, MultiMed 
Lene Poulsen, MultiMed 
Line Olsen Særkjær, NOVAX 
Louise Gordon Vejlø, datakonsulent, Region Nordjylland 
Catharina Kusk, datakonsulent, Region Midtjylland 
Majbritt Grabas Kruse, datakonsulent, Region Syddanmark 
Thomas Steen Nielsen, datakonsulent, Region Sjælland 
Pernille Wehn, datakonsulent, Region Sjælland 
Henrik Nørregaard, datakonsulent, Region Hovedstaden 
Gitte Hessner, Danmarks Apotekerforening 
Christina Grande Zappe, Trifork 
Rikke Grøngaard Madsbjerg, Trifork 
Andrea Welzel, Sundhedsdatastyrelsen 
Åse Grønborg Sørensen, Sundhedsdatastyrelsen 
Alice Kristensen, MedCom 
Heidi Skram, MedCom 
Iben Søgaard, MedCom (referent) 

Afbud: Katrine Willumsen, NOVAX 
Anders Strandgaard Borgbjerg, EG 
Lars Peter Stokholm Andersen, EG 
Maria Eira Kongsted Davies, EG 
Rosa Hansen, EG 
Karen Tvergaard, datakonsulent, Region Nordjylland 
Marie Kongsbak, Region Nordjylland 
Karina Hasager Hedevang, MedCom 

Dagsorden: 

1. Velkomst og evt. præsentation 
2. Drøftelse af ændring af krav til ajourføring 
3. Sundhedsdatastyrelsen BEM 
4. Apotekerforeningen 
5. Spørgerunde bordet rundt 
6. Evt. og næste møde. 

Referat: 

1 Velkomst og evt. præsentation 
Alice byder velkommen og oplyser, at der er byttet lidt om på dagsordenspunkterne ift. den ud-
sendte dagsorden. 

E-mail: ibs@medcom.dk 
 
2. september 2024 
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Herudover er der lidt ændringer i deltagerkredsen, hvorfor vi gennemfører en præsentations-
runde. 
Gruppen har eksisteret længe. Det er Alice Kristensen fra MedCom, der ”kører” gruppen, ud-
sender dagsorden og indhenter dagsordenspunkter blandt gruppens medlemmer, som vi meget 
gerne modtager input fra. 
 
• Gennemgang af dagsorden 

Kort gennemgang af dagsordenen. 
 

• Eventuelle beskeder 
Der er ingen beskeder. 

2 Drøftelse af ændring af krav til ajourføring 
Punktet er med på baggrund af en forespørgsel fra Catharina. 
Ajourføring er en status, der bliver sat på den enkelte borgers medicinkort, og det er en status, 
der er blevet fulgt meget tæt i Sundhedsdatastyrelsen. Specielt i starten af FMK var det en me-
get vigtig status, da ikke alle parter gik på FMK samtidig. Regionerne meldte i sin tid ud, at de 
kunne leve op til, at der ville ske ajourføring på 95 % af alle. Det betyder, at regionerne kvartals-
vis har indsendt opgørelser på deres opfyldelse af de 95 %. Der var dog aldrig nogen regioner, 
der kunne leve op til de 95 %, og det bevirkede en henvendelse desangående fra Rigsrevisio-
nen.  
I 2022 blev der nedsat en arbejdsgruppe, som skulle kigge på ajourføring. Det er der kommet et 
generelt dokument ud af med fem anbefalinger. Den Nationale Bestyrelse for Digitalisering og 
Data på Sundheds- og ældreområdet godkendte den 5/2-2024, at der per 1/10-2024 ikke læn-
gere indberettes ajourføringsprocenter fra regioner til Sundhedsdatastyrelsen. Regionerne er 
blevet bedt om at melde dette ud i egen organisation således, at de medarbejdere, der har va-
retaget denne indberetning, fremadrettet ikke sender disse data til Sundhedsdatastyrelsen. Det 
er vores indtryk, at regionerne ikke melder det ud til lægerne på sygehusene, da de stadig skal 
sikre sig, at FMK er opdateret/ajourført ved udskrivelse og ambulante besøg.  
På FMK-styregruppemøde den 11/6-2023 blev det generelle dokument ikke godkendt, da de 
ønskede, at det skulle uddybes yderligere. FMK-styregruppen er pr. 3. juni 2024 orienteret om, 
at regionerne ikke længere skal indberette ajourføringsprocenter til Sundhedsdatastyrelsen. 
 
Sundhedsdatastyrelsen har holdt møde med PLO ift. deres forpligtigelse ved tværsektorielt 
samarbejde, og der er enighed om, at det giver rigtig god mening at ajourføre, når der laves 
henvisning til hospital.  
 
Sundhedsdatastyrelsen har holdt møde med regionernes FMK-projektledere. Hospitalerne fort-
sætter med at ajourføre medicinkort – de har lokalt kvalitetsopfølgning ift. ledelserne.  
Ift. de patienter, der bliver ”udskrevet uden ajourføring”, vil regionerne analysere nærmere på 
hvilke arbejdsgange, der fører til dette. Det vil evt. få en indflydelse på fremtidig certificering og 
implementering. 
I FMK kvalitetsstatistik vil Sundhedsdatastyrelsen følge, hvordan der arbejdes med medicinkor-
tene. Sundhedsdatastyrelsen vil fremadrettet fortsat gennemføre kvalitetsanalyser af medicin-
kortene i samarbejde med parterne. 
 
Hvad sker der efter de 5 konkrete anbefalinger: 
• Ændring af krav til ajourføring af FMK 

Der er ikke ændret i kravene. 
 

• Forbedring af arbejdsgange i forbindelse med ajourføring af FMK 
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Primært i regionerne, men også ved fx henvisning fra praktiserende læge til sygehus. 
 

• Ophæv aftale om måling af ajourføringsprocent 
Regionerne skal ikke længere indmelde ajourføringsprocent til Sundhedsdatastyrelsen. 
 

• Styrket fokus på løbende kvalitetssikring af medicinkort 
Der bør udarbejdes en model for løbende kvalitetsanalyser af FMK. Relevante kvalitetspara-
metre afdækkes i samarbejde med Styrelsen for Patientsikkerhed. 
 

• Sikre klarhed blandt klinikere omkring fremtidige anvendelse af ajourføring 
Ved beslutning om implementering af ændringer, skal der udvikles en robust implemente-
rings- og kommunikationsstrategi for at sikre klarhed blandt klinikere. 
 

• Forsvinder ajourføringsknappen (eller er den forsvundet)? 
Ajourføringsknappen kommer ikke til at forsvinde. 
 

• Påtænker MedCom at stoppe med at lave statistikoversigten, der ligger i MedCom/Med-
Ware-statistikken? Baggrunden for dette spørgsmål er, at der er uenighed i regionen, om 
der skal laves ajourføringsoverblik over regionsklinikkerne. 
Statistikken vil i hvert fald udkomme for august og september, men det er ikke helt afklaret 
fra PLO’s side, hvad de ønsker offentliggjort.  

3 Sundhedsdatastyrelsen BEM 
Hvis man går ind på FMK-online, kan man tilgå bemyndigelsesservicen (BEM), hvor man kan be-
myndige ansatte til visse opgaver i FMK. 
 
• Bemyndigelse relateret til et CVR-nummer og skift af ejer 

Bemyndigelsen kan laves ift. virksomhedens CVR-nummer, men kan også laves, så den gæl-
der alle steder fra.  
 

• Gennemgang af materiale og funktionalitet 
Ved manglende adgang til FMK, så vær OBS på hvilken fejl, der fremkommer. Handler det 
om BEM eller i virkeligheden noget helt andet.  
Husk at få fornyet bemyndigelser.  
Vær OBS på, at bemyndigelse stemmer overens med autorisationsnummer.  
Vær ude i god tid ift. at indmelde ændringer.  
Der vil blive udarbejdet en vejledning, som beskriver nogle af de udfordringer, man kan 
støde på. Den vil formentlig blive lagt på Sundhedsdatastyrelsens hjemmeside, men vi sen-
der den også ud til denne gruppe.  

4 Apotekerforeningen 
• Drøftelse af udleveringstilladelser og recepter og udleveringer på IRS/udenlandske paknin-

ger 
Der findes efterhånden en del forskellige udleveringstilladelser. Det giver rigtig meget bøvl. 
Nogle steder giver Lægemiddelstyrelsen ret til, at man må udlevere udenlandsk medicin på 
en dansk recept, men i andre tilfælde må man ikke. Det opleves rigtig svært for læger at 
finde ud af. Gitte spørger, om supportforum hører det samme? 
 

• Hvordan kan vi hjælpe hinanden med at få processen til at glide, vel at mærke inden for lov-
givningens rammer? 



 4 

Catharina: Hører det af og til. Henviser dem til regionens lægemiddelkonsulenter. Måske en 
god idé med en samlet udmelding.  
Majbritt: Fra Region Syddanmark sørger de for at sende ud via lægernes e-boks, når der er 
noget ift. fx restordre eller andet.  
Bente: Ja, lægesystemet kunne godt hjælpe ift. fx at kunne tilknytte recept til magistrelle læ-
gemidler, men der er behov for et varenummer.  
Gitte: Der findes nogle ”dummy” varenumre i bekendtgørelsen.  
Bente foreslår, at der bliver lavet en overordnet guide, så lægesystemerne kan hjælpe deres 
kunder, og så apotekerne kan ”æde” recepten uden problemer.  
Gitte vil gerne trække af på, hvad apotekerne kan godtage. Formentlig kan 555555 benyttes. 
Gitte melder tilbage til gruppen, når det er afklaret.  
Gitte: Har et ønske til Lægemiddelstyrelsen om, at de skal have et katalog over varenumre, 
der kan benyttes.  

5 Spørgerunde bordet rundt 
• Alle spørgsmål om FMK og DDV er velkomne – vi forsøger at svare efter bedste evne. 

Der er ingen spørgsmål. 

6 Evt. og næste møde. 
Andrea: I år afholdes der ikke end2end-test, men man regner med, at der bliver afholdt en 
end2end-test næste år. Andrea efterspørger forslag til emner. Bente spørger, om der er mulig-
hed for, at der deltager repræsentant fra LPS i planlægningsgruppen. En repræsentant fra LPS 
er meget velkommen. MedCom undersøger, om der allerede nu er planlagt dato for efterårets 
testcamp i 2025 og melder tilbage til Andrea. 
 
• Forslag: 11. marts 2025 

Der kommer en booking til virtuelt møde. 
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